

Administering Authority concerned, which designated Mr. G. Fornari as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/908) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that:

(a) Many of the allegations of the petitioners concerning the Gardo incidents were inexact,

(b) With regard to the eviction of the Somali Youth League from its premises, the Administration had required the building to house a school; since the agreement under which the League had rented the building was a verbal contract, no legal compensation was due; the League, moreover, had now found another building for its headquarters,

(c) It was the policy of the Administering Authority not to discriminate between indigenous persons on the basis of their membership in political parties,

The Trusteeship Council

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority;

2. *Draws the attention* of the petitioners to the fact that the questions of individual freedom, freedom of expression and of association, non-discrimination between political parties, and political advancement of the Territory toward a more democratic system have been and will continue to be examined by the Trusteeship Council in connexion with its annual examination of conditions in the Territory;

3. *Urges* the Administering Authority to take all the necessary measures to ensure that its policy of non-discrimination on the basis of political party membership is adhered to throughout the Territory;

4. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

364th meeting,
2 July 1951.

369 (IX). Petition from Mr. Tom Groves (T/Pet.11/20) concerning Somaliland under Italian administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its ninth session the petition from Mr. Tom Groves (T/Pet.11/20), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. G. Fornari as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/908) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that:

(a) There had been no arrests and replacement by Italians of Somali police and civil servants serving under the British administration, nor was there any foundation for the petitioner's allegations of imprisonment of members of the Somali Youth League, shooting of peaceful demonstrators and economic pressures in the interest of Italy,

Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. G. Fornari comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/908), ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, selon lesquelles:

a) Un grand nombre des allégations des pétitionnaires au sujet des incidents de Gardo sont dénuées de fondement,

b) En ce qui concerne l'éviction de la Ligue de la jeunesse somalie des locaux qu'elle occupait, l'Administration avait besoin de ce bâtiment pour y installer une école; du fait que la Ligue avait loué le bâtiment par contrat verbal, aucune indemnité ne lui était légalement due; d'ailleurs, la Ligue a trouvé un nouveau bâtiment pour y installer son siège,

c) L'Autorité chargée de l'administration a pour politique de ne pas établir, entre les autochtones, de discrimination fondée sur l'appartenance à un parti politique,

Le Conseil de tutelle,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur le fait que les questions de liberté individuelle, de liberté d'expression et d'association, de non-discrimination entre les partis politiques et de progrès politique du Territoire vers un système plus démocratique ont été et continueront d'être l'objet de l'attention du Conseil de tutelle à l'occasion de son examen annuel de la situation dans le Territoire;

3. *Invite* instamment l'Autorité chargée de l'administration à prendre toutes les mesures nécessaires pour assurer, dans le Territoire, l'application de cette politique de non-discrimination entre les partis politiques;

4. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

364ème séance,
2 juillet 1951.

369 (IX). Pétition de M. Tom Groves (T/Pet.11/20) concernant la Somalie sous administration italienne

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa neuvième session, la pétition de M. Tom Groves (T/Pet.11/20) en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. G. Fornari comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/908) ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, selon lesquelles:

a) Aucun policier ou fonctionnaire somali en fonction pendant la période d'administration britannique n'a été arrêté ni remplacé par des Italiens; de même, les allégations des pétitionnaires concernant l'emprisonnement de membres de la Ligue de la jeunesse somalie, les coups de feu tirés sur des manifestants pacifiques et les pressions économiques exercées dans l'intérêt de l'Italie sont sans fondement,

(b) The tension prevailing in the Territory in April, 1950, at the time of the transfer of power to the Italian Administration had been resolved and an atmosphere of peace, calm, liberty and co-operation had been restored in Somaliland,

(c) There was no smuggling of arms at the Ethiopian frontier,

(d) There was no foundation for the petitioner's allegations concerning the dissemination of anti-Ethiopian propaganda; and

(e) The Administration had endeavoured to foster friendly relations with the Ethiopian people and looked forward to the resumption of diplomatic relations between Ethiopia and Italy,

The Trusteeship Council

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Notes* the assurance of the Administering Authority that it is its policy to promote friendly relations with Ethiopia;

3. *Draws the attention* of the petitioner to the fact that all questions concerning the administration of the Trust Territory of Somaliland under Italian administration have been and will continue to be examined by the Council in connexion with its annual examination of the conditions in the Territory;

4. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

364th meeting,
2 July 1951.

370 (IX). Petition from the Somali Youth League, Branch of Alula (T/Pet.11/22), concerning Somaliland under Italian administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its ninth session the petition from the Somali Youth League, Branch of Alula (T/Pet.11/22), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. G. Fornari as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/908) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that candidates for the Territorial Council were not selected by the Regional Assemblies as representatives of parties, but as representatives of tribal organizations; and that the political parties were represented in the Territorial and Residency Councils,

The Trusteeship Council

1. *Considers* that, in view of the conditions prevailing at present in the Territory, the tribal structure cannot be arbitrarily ignored, and a fully representative political system cannot be established immediately;

2. *Invites* the Administering Authority to continue to introduce gradually a more democratic political system in which the non-traditional elements of the Territory will be encouraged to make their voices heard;

b) La tension qui régnait dans le Territoire en avril 1950 à l'époque du transfert des pouvoirs à l'Administration italienne a disparu et la Somalie a retrouvé une atmosphère de paix, de calme et de coopération,

c) Il n'y a pas eu de contrebande d'armes à la frontière de l'Ethiopie,

d) Les allégations du pétitionnaire relatives à la diffusion d'une propagande anti-éthiopienne sont dépourvues de fondement,

e) L'Administration s'est efforcée d'encourager des relations amicales avec le peuple éthiopien et espère voir rétablies les relations diplomatiques entre l'Ethiopie et l'Italie,

Le Conseil de tutelle

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Prend note* de la déclaration de l'Autorité chargée de l'administration, qui assure qu'elle a pour but d'encourager des relations amicales avec l'Ethiopie;

3. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur le fait que toutes les questions relatives à l'administration du Territoire sous tutelle de la Somalie sous administration italienne ont été et continueront d'être l'objet de l'attention du Conseil à l'occasion de son examen annuel de la situation dans le Territoire;

4. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

364ème séance,
2 juillet 1951.

370 (IX). Pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section d'Alula (T/Pet.11/22), concernant la Somalie sous administration italienne

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa neuvième session, la pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section d'Alula (T/Pet.11/22), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. G. Fornari comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/908) ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, d'où il ressort que les assemblées régionales n'ont pas choisi les candidats au Conseil territorial à titre de représentants des partis, mais à titre de représentants des organisations tribales, et que les partis politiques sont représentés au Conseil territorial et dans les Conseils de résidence,

Le Conseil de tutelle

1. *Estime* qu'en raison de la situation actuelle du Territoire, on ne saurait arbitrairement considérer la structure tribale comme inexistante ni instituer d'emblée un système politique pleinement représentatif;

2. *Invite* l'Autorité chargée de l'administration à continuer à mettre progressivement en vigueur un système politique plus démocratique qui encouragera les éléments non traditionnels du Territoire à se faire entendre;